
 
 

Samrådsspørgsmål K 

I Udvalget for Landdistrikter og Øer har Susie Jessen (DD) stillet 

samrådsspørgsmål K til ministeren for byer og landdistrikter: 

Samrådsspørgsmål K: 

”Hvordan vil ministeren sikre, at den forventede udvidelse af Det 

Nationale Testcenter for Store Vindmøller i Østerild ikke går ud 

over udviklingen i Thisted Kommune? Ministeren bedes desuden 

oplyse, hvad ministeren konkret vil gøre for at sikre, at lokalområ-

det mærker gevinsterne af en udvidelse af testcenteret. Der henvi-

ses til brev fra Niels Jørgen Pedersen, borgmester i Thisted Kom-

mune, af den 24. maj 2024, til Udvalget for Landdistrikter og Øer, 

jf. ULØ alm. del – bilag 126, og til artiklen ”En skarp protest fra 

Thisted får støtte fra andre kommuner” bragt i Jyllands-Posten 

den 7. juni 2024.” 
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[Samrådstale] 

Det talte ord gælder.  

• Den grønne omstilling af vores energiforsyning er afgø-

rende for regeringen og for et bredt flertal i Folketinget. 

• Derfor vil jeg gerne kvittere for spørgsmålet, og for mulig-

heden for at svare på spørgsmål om vores indsats på områ-

det. 

• For syv måneder siden – helt præcist d. 1. februar 2024, 

indgik regeringen, Dansk Folkeparti, Radikale Venstre, Soci-

alistisk Folkeparti, Det Konservative Folkeparti og Liberal 

Alliance en aftale om at igangsætte en miljø- og habitat-

konsekvensvurdering af en udvidelse og tilpasning af Øste-

rild Testcenter.  

• Hensigten er som bekendt, at en potentiel udvidelse af 

Østerild Testcenter skal bane vejen for at kunne teste 

fremtidige store havvindmøller.  

• Der er nok mange, der gerne så, at vi kunne teste vindmøl-

lerne på havet. Det har vi undersøgt, og det er ikke muligt 

af flere grunde. 

• Afprøvning og indhentning af testdata kræver nærmest 

daglig transport til testmøllerne, hvor vind og vejr på havet 

kan gøre det svært at leve op til de sikkerhedsmæssige for-

hold og medfører, at afprøvningen bliver uforholdsmæssig 

dyr. 
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• Fremfor alt kan man dog ved test på havet ikke opnå den 

internationale certificering, der er nødvendig for at sælge 

møllerne på det globale marked, bl.a. fordi vindforholdene 

på havet medfører, at det i praksis ikke er muligt at lave de 

målinger, som anvendes ved en sådan certificering. 

• Da test på havet således ikke er en mulighed, har vi i afta-

lekredsen været igennem en omfattende beslutningspro-

ces, som har ført til, at vi har igangsat en miljø- og habitat-

konsekvensvurdering af en udvidelse og tilpasning af Øste-

rild Testcenter. 

• Og lad mig lige minde om at en udvidelse af kapaciteten i 

Danmark til test af havvindmøller er helt centralt for  

o at Danmark kan nå målsætningerne på klimaområ-

det,  

o at vi kan sikre forsyningssikkerheden i Danmark og 

uafhængigheden af russisk gas, og 

o at vi kan fastholde job i vindmøllebranchen fremad-

rettet. 

[Konsekvenser for lokalsamfund og borgere] 

• En udvidelse for Østerild Testcenter vil få konsekvenser for 

lokalbefolkningen i Thisted Kommune. 

• Det er jeg meget bevidst om.  

• Derfor tog jeg også til borgermøde i Østerild den 3. februar 

i år, så jeg selv kunne møde de berørte borgere.  
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• På mødet kunne jeg fortælle om baggrunden for den politi-

ske aftale, som jeg står i spidsen for. 

• Og det var vigtigt for mig, at jeg kunne blive til mødet, ind-

til alle borgere havde haft mulighed for at få deres spørgs-

mål besvaret. 

• For det kommer med en pris at blive nabo til så store vind-

møller. 

• Jeg er af den overbevisning, at naboer og lokalsamfund i 

nærheden af anlæg til vedvarende energi selvfølgelig skal 

kompenseres. Det gælder ikke mindst i forhold til de me-

get store testvindmøller.  

• Og der skal ikke herske tvivl om, at borgere og lokalsam-

fund skal tilgodeses, når de løfter et ansvar, og når staten 

planlægger test af vindmøller i ens lokalområde.   

• Plan- og Landdistriktsstyrelsen har nu igangsat miljø- og 

habitatkonsekvensvurderingen af vindmølletestcenteret.  

• Først når den er færdig, kender vi de nærmere konsekven-

ser, som en udvidelse og tilpasning vil medføre for miljø, 

natur, landskab og lokalbefolkning. 

• Også først når miljø- og habitatkonsekvensvurderingen er 

gennemført, kan aftalekredsen konkret tage stilling til, om 

der skal gennemføres en udvidelse af Østerild Testcenter.  

• Hvis der bliver en udvidelse af testcentret, er det, som I 

også ved, nødvendigt, at enkelte boliger skal nedlægges, 

og at naboer til testcentret vil blive påvirket. 
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• Det har derfor været afgørende for mig, at den politiske af-

tale i videst mulig grad tog hånd om de borgere, der påvir-

kes.  

• Med indgåelse af aftalen blev vi enige om at afsøge mulig-

hederne for at bistå beboere, hvis ejendom skal nedlæg-

ges, med eventuel genhusning i umiddelbar nærhed til lo-

kalsamfundet. Dette er Plan- og Landdistriktsstyrelsen i di-

alog med Thisted Kommune om.  

• Derudover har vi med aftalen åbnet op for, at beboere i 

særlige tilfælde kan anmode om dispensation fra de gæl-

dende støj- og afstandskrav med henblik på at blive bo-

ende på deres ejendom. 

• Nogle beboere vil altså kunne vælge at blive boende, hvis 

de bor i grænseområdet inden for de gældende støjkrav.  

• Samtidig har vi forøget den såkaldte ”testcenterbonus”, så 

kompensationen til naboer til testvindmøller øges med 50 

pct. 

• Desuden har vi i aftalekredsen besluttet, at der skal tilfalde 

en særlig testcenterbonus for naboer til vindmøller, der er 

over 400 meter høje, så de i stedet for 10.500 kr. årligt op-

når 21.000 kr. i kompensation. 

 [Synergi til kommunale energiprojekter og Hanstholm Havn] 
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• Ud over at imødekomme de borgere, som umiddelbart på-

virkes, er det vigtigt for mig, at en gennemførelse af udvi-

delsesplanerne i Østerild så vidt muligt kan samtænkes 

med lokale ønsker til den grønne omstilling. 

• I den politiske aftale indgår det derfor også, at det parallelt 

med miljø- og habitatkonsekvensvurderingen skal under-

søges, hvorledes lokale tiltag, herunder Hanstholm Havn, 

kan understøtte en eventuel udvidelse af Østerild Testcen-

ter. 

• Siden foråret har jeg og mit ministerium haft dialog med 

Thisted Kommune, DTU, Green Power Denmark, de lokale 

forsyningsselskaber og relevante ministerier i forhold til at 

undersøge mulighederne.  

• Thisted Kommune har i den forbindelse fremsendt en 

række ønsker til forskellige forhold. 

• Vi har bl.a. drøftet muligheder for håndtering af over-

skudsvarme, videreanvendelse af brint og forhold omkring 

Hanstholm Havn. 

• Hvorvidt der kan opnås synergieffekter og hvilke former 

for gevinster, som lokalområdet kan opnå, afhænger bl.a. 

af de lokale projekters karakter og tilpasningsmulighe-

derne i forhold til en udvidelse af Østerild Testcenter.  

• Og da vi først kender udvidelsesprojektet for Østerild test-

center i detaljer, når miljø- og habitatkonsekvensvurderin-

gen er tilvejebragt, så har vi ikke grundlaget for at sam-

tænke projekterne i detaljer endnu. 
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• Men det skal jo ikke hindre os i at se på mulighederne med 

de forbehold, der nu engang er. 

• I forhold til brug af overskudsvarme som bidrag til lokal 

fjernvarme er status, at Thisted Kommune sidder for bord-

enden i de videre konkrete drøftelser med de lokale forsy-

ningsselskaber. Sammen med forsyningsselskaberne vil det 

blive afklaret, om der er en fornuftig business case i at ud-

nytte overskudsvarmen.  

• I forhold til videreanvendelse af den brint, som måtte blive 

produceret ved en integration af PtX til testvindmøllerne, 

afhænger en hensigtsmæssig anvendelse af den produce-

rede mængde, hvilket skal undersøges nærmere.  

• Hvorvidt den producerede brint fx kan rørføres, vil af-

hænge af markedsefterspørgslen, og hvorvidt infrastruk-

turselskaberne Energinet eller Evida i øvrigt vil kunne frem-

vise en sund business case. 

• I forhold til Hanstholm Havn undersøges perspektiverne, 

bl.a. i forhold til behovet for indskibningsmuligheder af 

fremtidige mølledele.  

• Jeg er i dialog med både Thisted Kommune og branchen, 

som i sidste ende sammen skal finde ud af, hvordan hav-

nen skal anvendes og på hvilke vilkår, hvis der bliver en ud-

videlse af testcentret.  

• Som nævnt sker en del undersøgelser i regi af miljø- og ha-

bitatkonsekvensvurderingen, som gennemføres nu. 
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• Det er derfor for tidligt at sige, præcis hvilke muligheder 

der vil kunne være for Thisted Kommunes borgere, men 

det er mig magtpåliggende, at udviklingsmuligheder skal 

undersøges, og der skal være gevinster for lokalsamfund, 

når man indgår i projekter, der understøtter den grønne 

omstilling. 

• Vi fortsætter vores dialog med Thisted Kommune og DTU, 

Green Power Denmark og øvrige involverede parter for at 

undersøge, hvorledes en udvidelse af Østerild Testcenter 

og lokale projekter kan understøtte hinanden. 

• Det er vigtigt for mig at understrege, at vi holder fokus på 

mulighederne, men også at det vil være en længere proces 

at få afklaret disse muligheder nærmere.   

• Endnu engang tak for spørgsmålet.  


